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REVISTA PRESEI 

Cuprins:  

 • Organizatiile internationale de presa protesteaza fata de atacul impotriva 

jurnalistilor romani! 

• Raluca Turcan: Salariul minim ar putea creste cu 8-12% inainte de sfarsitul anului 

• Premierul Florin Citu a anuntat CAND vine prima transa de bani din PNRR: Vreau 

sa vad eu acel partid care nu voteaza 

• Guvernul vrea sa mai suporte de la buget abateri de zeci de milioane de euro la 

achizitii facute de administratia locala, in proiecte europene 

• Florin Citu, despre scoala online: Vom reintroduce masura acordarii a 75% din 

salariu brut parintilor care trebuie sa stea acasa cu copiii. Vorbim de parintii care 

nu sunt in telemunca 

• Desfiintarea pensiilor speciale pentru primari, respinsa in masa in Camera 

Deputatilor. A votat contra pana si trimisul AUR in greva parlamentara 

• Normele metodologice pentru aplicarea Legii consumatorului vulnerabil, 

adoptate saptamana viitoare. Anuntul Ralucai Turcan 

• Guvernul urmeaza sa aprobe majorarea numarului de posturi al Corpului de 

control al prim-ministrului 

• Nicusor Dan organizeaza miercuri o conferinta despre proiectul trenului 

metropolitan 

• PSD si USR PLUS au votat cot la cot in Senat: Reducere de TVA pentru lemnul de 

foc, de la 1 noiembrie 

• Fonduri UE 2021-2022: Perioada de inscreri la finantarile de cate 800.000-1,5 

milioane Euro pentru constructii, echipamente, magazin online pentru firme de 

produse agricole. Ghid oficial 
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• Aproape 10.000 de candidati inscrisi pentru admiterea la scolile de politie 

• Monitorul Preturilor, realizat de Consiliul Concurentei, analizeaza oferta a doar 

5% din magazinele din Bucuresti. Acest proiect a fost lansat acum doi ani ca un 

instrument de comparatie a preturilor marilor retele 

• Valeriu Gheorghita anunta ca in curand incepe administrarea dozei 3 de vaccin 

anti-COVID la persoanele cu boli cronice, cele de peste 65 de ani si personalul 

medical / Programarea se va face prin platforma 

• DNA ancheteaza achizitia de vaccinuri anti-COVID in Romania / Surse: Procurorii 

s-au sesizat din oficiu / Reactia coordonatorului campaniei de vaccinare 

• CE a semnat un contract de achizitie pentru un medicament cu anticorpi 

monoclonali pentru pacientii cu COVID-19 dezvoltat de compania Eli Lilly 

• Tinerii si munca: doar 2,5% din elevii si studentii romani lucreaza, fata de media 

europeana de 18% 

• Romania are doar 13% pondere a femeilor in boardurile firmelor, fata de 38% in 

Italia sau Germania. In 2020, circa 13% dintre functiile de conducere din Romania 

erau ocupate de femei, a cincea cea mai mica pondere dintre statele membre ale 

Uniunii Europene. Media europeana a fost de aproape 30% 

• Presedintele Klaus Iohannis, discurs in plenul Adunarii Generale a ONU: 

Provocarile globale necesita solutii comune 

• Comisia Europeana monitorizeaza indeaproape situatia minoritatii romanesti din 

Serbia / Comisarul european pentru Vecinatate si Extindere raspunde unei 

solicitari transmise de europarlamentarul Eugen Tomac 

• Nivelul poluantilor atmosferici este prea ridicat in Europa, avertizeaza Agentia 

Europeana de Mediu 
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• Organizațiile internaționale de presă protestează față de atacul 

împotriva jurnaliștilor români! 

  Federația Europeană a Jurnaliștilor (EFJ) s-a alăturat partenerilor săi în Media Freedom 

Rapid Response (MFRR), precum și afiliatului său din România, Federația Cultură și 

Mass-Media  FAIR-MediaSind, pentru a-și exprima îngrijorarea cu privire la bătaia 

brutală a doi regizori care filmau un documentar despre tăierile ilegale în România și fac 

apel la procurorul general al țării și la  autoritățile statului să se  asigure că toți cei 

responsabili sunt aduși rapid în fața justiției. 

La 16 septembrie 2021, jurnalistul și cineastul independent Mihai Dragolea și regizorul 

Radu Constantin Mocanu au fost atacați și bătuti grav de aproximativ 20 de persoane 

înarmate cu bâte și topoare în timp ce documentau problema tăierii ilegale într-o 

pădure din județul Suceava, nord-estul României. Un activist, Tiberiu Bosutar, care îi 

ajuta în depistarea infracțiunilor de mediu din Bucovina, a fost, de asemenea, bătut. 

Două dintre victime și-au pierdut pierdut cunoștința și au fost transportate de serviciile 

de urgență la spitalul din Vatra Dornei. S-a raportat că toți trei au suferit leziuni care nu 

pun viața în pericol și au primit tratament și se află într-o stare stabilă. Toate filmările lor 

au fost șterse și echipamentul a fost distrus de atacatori. 

Într-un interviu, Dragolea a spus că echipa a călătorit cu mașina într-o secțiune a pădurii 

după ce un sătean a raportat activități neobișnuite. După ce au fost abordați de grup, 

echipa s-a refugiat în vehicul, dar a fost târâtă afară și bătută. Regizorul a fost lovit în 

față și apoi a căzut într-o râpă din apropiere, de unde a sunat la serviciile de urgență. 

Activistul Boșutar a fost dezbrăcat și umilit. La un moment dat, atacatorii au amenințat 

că îi vor ucide. 

Organizațiile noastre sunt îngrozite de acest atac oribil asupra unui echipaj documentar, 

care pur și simplu și-a făcut treaba. În timp ce identificarea și interogarea a cel puțin 11 

persoane este un prim pas binevenit, îndemnăm polițiștii din Vatra Dornei să se asigure 

că toți cei implicați sunt acuzați și urmăriți penal în cea mai mare măsură a legii. 

Ministrul de interne, inspectorul general al Poliției Române și procurorul general ar 

trebui să se angajeze pentru a se asigura că cazul este tratat cu cea mai mare urgență. 

Condamnarea primului ministru Florin Citu este un semn binevenit că acest tip de 

violență este inacceptabil.  



CNSLR Fratia |  Revista Presei 22 septembrie 2021 4 

 

Cu toate acestea, acest lucru este departe de prima dată când mass-media s-a 

confruntat cu violență pentru că a raportat despre exploatarea forestieră ilegală și 

corupția din România. Autoritățile de stat nu au reușit să demonteze rețelele mafiote 

responsabile de aceste infracțiuni și trebuie să ia măsuri rapide și măsuri de combatere a 

activităților ilegale ca atare. 

În ultimii ani,peste 100 de  jurnaliști și realizatorii de filme care documentează situația 

tăierilor ilegale ale pădurilor, în special personal din cadrul autorităților forestiere 

naționale, au fost atacați de cei care lucrează pentru grupări forestiere. Intimidarea este 

obișnuită, iar denunțătorii se confruntă cu amenințări serioase. Faptul că multe dintre 

aceste atacuri rămân neprocesate a contribuit la un sentiment de impunitate și 

posibilitatea de a acționa dincolo de limitele legii. Autoritățile române trebuie, de 

asemenea, să respecte angajamentele internaționale privind siguranța jurnaliștilor și a 

lucrătorilor din mass-media, în special a celor care lucrează curajos pentru a face lumină 

asupra acestei distrugeri a mediului. MFRR se solidarizează cu cei atacați și este gata să 

ofere finanțare pentru înlocuirea echipamentului lor de înregistrare și să sprijine 

urmărirea acțiunilor legale împotriva agresorilor. 

Semnat: 

Centrul european pentru libertatea presei și mass-media (ECPMF) 

Federația Europeană a Jurnaliștilor (EFJ) 

Free Press Unlimited (FPU) 

Institutul Internațional de Presă (IPI) 

OBC Transeuropa (OBCT)   

 

• Raluca Turcan: Salariul minim ar putea creşte cu 8-12% înainte de 

sfârşitul anului 

Guvernul ia în calcul majorarea salariului minim mai devreme de sfârşitul acestui an, 

având în vedere creşterile de preţuri, iar propunerile de majorare sunt între 8% şi 12%, a 

declarat marţi, la Ploieşti, ministrul Muncii, Raluca Turcan, transmite Agerpres.  
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„În acest moment suntem în etapa de negociere între patronate şi sindicate, iar Guvernul 

are propria proiecţie cu privire la capacitatea de susţinere a majorării salariului minim. În 

mod firesc, majorarea salariului minim se face de la începutul anului. Însă, dacă această 

situaţie a creşterii preţurilor va evolua negativ, luăm în calcul şi o majorare mai rapidă”, a 

arătat ea. 

Ministrul Muncii nu a putut preciza de când şi nici cu cât, având în vedere că negocierile 

tripartite sunt încă în derulare. 

„Aş vrea să ştiţi că s-au făcut până acum solicitări de majorare între 8 şi 12%. Pe mine 

mă interesează, ca ministru al Muncii, ca majorarea să fie consistentă şi simţită”, a mai 

spus Raluca Turcan, într-o conferinţă de presă. 

Prim-ministrul Florin Cîţu a menţionat, la finalul săptămânii trecute, că ia în considerare 

majorarea salariului minim brut cu 8%, iar creşterea acestuia ar putea fi realizată de la 1 

noiembrie sau de la 1 decembrie 2021. 

Potrivit directorului executiv al Confederaţiei Patronale Concordia, Radu Burnete, 

Guvernul ar trebui să majoreze salariul minim pe economie din luna ianuarie a anului 

viitor, şi nu mai înainte, deoarece companiile internaţionale şi româneşti au bugetele de 

salarii bătute în cuie şi nu pot face realocări de fonduri după cum doresc ele. 

El a apreciat că o majorare de 8% a salariului minim este rezonabilă, având în vedere că 

inflaţia pare că se va apropia de 5% la finalul anului. 

Pe de altă parte, preşedintele Confederaţiei Naţionale Sindicale (CNS) Cartel ALFA, 

Bogdan Hossu, spune că propunerea Guvernului de majorare cu 8% a salariului minim 

pentru anul viitor ar reprezenta o creştere reală de 1% a salariului minim, deoarece 

inflaţia la finalul anului curent va fi probabil de peste 7%.  

Şi leaderul Blocului Naţional Sindical, Dumitru Costin, a susţinut că propunerea şefului 

Guvernului ar avea un impact nesemnificativ asupra venitului net al unui angajat plătit 

cu salariul minim, comparativ cu creşterea preţurilor la energie suportate de salariaţi. 

(Sursa: Agerpres) 
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• Premierul Florin Cîțu a anunțat CÂND vine prima tranșă de bani din 

PNRR: Vreau să văd eu acel partid care nu votează 

Premierul Florin Cîțu a anunțat data la care vor veni în România primii bani alocați pe 

PNRR. Președinta Comisiei Europene, Ursula von der Leyen, vine în România în data de 

27 septembrie pentru aprobarea PNRR, în valoare de 29,2 miliarde de euro, a anunțat 

purtătoarea de cuvânt a instituției, Dana Spinanț. Vizita va avea loc după congresul PNL. 

„Pot confirma că evaluarea Planului Național de Redresare și Reziliență al României va fi 

finalizată în următoarele zile și că președinta Comisiei Europeneva vizita Bucureștiul pe 

data de 27 septembrie”, a spus Dana Spinanț într-un briefing de presă. 

Florin Cîțu a anunțat astăzi când vor veni și primii bani alocați României. 

"Banii vor veni, prima tranșă, la finalul lunii noiembrie, începutul lunii decembrie. Toți 

cârcotașii care au stat pe spate și au spus că nu se face, se face. Referitor la reforme, am 

pus totul în PNRR pentru că eu nu vreau să mai avem discuții.  Vreau să văd eu acel 

partid care nu votează PNRR. Chiar dacă am rămas la guvernare numai PNL și UDMR ne-

am ținut de program", a declarat Florin Cîțu. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• Guvernul vrea să mai suporte de la buget abateri de zeci de milioane 

de euro la achiziții făcute de administrația locală, în proiecte europene 

Guvernul vrea să suporte din bugetul de stat corecții financiare de zeci de milioane de euro, 

aplicate în proiecte europene derulate de consilii județene și primării, ca urmare a unor abateri 

de la procedurile de achiziții publice. 

În România, o serie de beneficiari publici au făcut proiecte pe fonduri europene prin Programul 

Operațional Regional (POR) și Programul Operațional Infrastructură Mare (POIM). Este vorba în 

principal de primării, consilii județene și operatori de apă și canalizare la care sunt acționare 

instituțiile publice locale. 

În urma unor controale făcute de Agenția Națională a Achizițiilor Publice (ANAP), autoritățile de 

management POR (de la Ministerul Dezvoltării) și POIM (de la Ministerul Investițiilor și 

Proiectelor Europene) au aplicat corecții financiare de 5-25% din valoarea unor 

contracte de achiziții publice efectuate în aceste proiecte, pentru anumite abateri.  
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De-a lungul timpului, guvernul a tot suportat de la bugetul de stat aceste corecții financiare 

cauzate de abaterile comise de autoritățile locale în procedurile de achiziții publice. 

Există însă și proiecte cu abateri la achizițile publice care nu au fost cuprinse în legislația de până 

acum, prin care s-au suportat de la bugetul central corecțiile financiare. 

În cadrul POIM, sunt 25 proiecte noi de investiții în sectorul de apă, în valoare eligibilă de 5,15 

miliarde de euro, și un proiect în sectorul deșeurilor, în valoare de 80 milioane euro, care au 

corecții financiare, pentru care în acest moment nu există un temei legal pentru suportarea lor 

de la bugetul de stat. 

Așa se face că acum, printr-un proiect de ordonanță de urgență lansat, marți, de MIPE, 

guvernanții vor să plătească de la bugetul de stat și aceste corecții financiare cauzate de 

abaterile comise de administrația locală și operatorii săi de utilități. 

Astfel, urmează să fie plătite de la buget corecții financiare care ajung la 60 de milioane de lei, la 

proiecte din cadrul POIM. La POR, e nevoie de 34 de milioane de lei de la bugetul de stat pentru 

plata corecțiilor financiare pe anul 2021, dar pentru urnătorii 5 ani va fi nevoie de 85 de milioane 

de lei. 

Nota de plată care va fi achitată de contribuabilii din toată țara pentru abaterile comise în 

achizițiile publice de unele instituții de la nivel local se ridică astfel la ordinul zecilor de milioane 

de euro, numai prin noua OUG care urmează să intre în Guvern. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

• Florin Cîțu, despre școala online: Vom reintroduce măsura acordării a 

75% din salariu brut părinților care trebuie să stea acasă cu copiii. 

Vorbim de părinții care nu sunt în telemuncă 

Premierul Florin Cîțu a anunțat că va aplica și în anul școlar 2021-2022 măsura acordării 

a 75% din salariul brut pentru părinții nevoiți să stea acasă cu copiii, în cazul în care 

școlile se închid și se trece la ore online. Pe de altă parte, deja 17.600 de elevi și 

preșcolari fac școală online după ce în clasele sau grupele lor au fost confirmate cazuri 

de Covid.  
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De altfel, elevii din 13 localități care vineri aveau incidența de peste 6 la mie fac școala 

online, conform regulilor stabilite de ordinul comun ministerul Sănătății - ministerul 

Educației. 

Cîțu a dat asigurări că există „resurse bugetare”. 

Declarația lui Cîțu, făcută marți la Sinaia: 

„Eu am spus că ne dorim prezență fizică și voi face totul pentru a avea prezența fizică în 

anul 2021-2022. 

Bineînțeles că dacă mergem în această direcție și vor fi școli sau clase închise, iar părinții 

vor trebui să stea acasă, aveam o măsură pe care am aplicat-o anul trecut, aceea de a 

susține financiar - era o parte din salariul mediu brut, 75% parcă era. 

Vom reintrodcue această măsură pe perioada în care părinții trebuie să stea acasă cu 

copiii, dacă se închide scoala pe motiv de COVID. Vorbim de părinții care nu sunt în 

telemuncă și așa mai departe. 

Măsurile există, le-am folosit și anul trecut, le putem folosi și anul acesta. Resursele 

bugetare există.” 

Facilitatea acordării indemnizației de 75% din salariu părintelui care stă acasă în 

perioada în care grădinițele și școlile sunt închise a fost în vigoare până pe 30 iunie 

2021. 

Dreptul părinților de a beneficia de zile libere plătite pentru supravegherea copiilor, în 

situația limitării sau suspendării activităților didactice cu prezență efectivă a copiilor în 

școli, grădinițe și creșe, ca urmare a răspândirii noului coronavirus, era stabilit prin OUG 

147/2020, modificată prin OUG 182/2020. 

Potrivit acesteia, un părinte poate beneficia de zile libere plătite doar dacă celălalt 

părinte nu beneficiază de acest drept, iar ulterior măsura a putut fi aplicată și familiilor 

monoparentale. 
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Părinții care au copii până în 12 ani înscriși în sistemul de învățământ sau dacă au 

dizabilități și au vârsta până în 26 de ani, indiferent că sunt angajați la stat sau la privat, 

aveau dreptul să solicite zile libere plătite de către angajator, iar o parte din sume se 

decontau de la fondul de șomaj. Valoarea indemnizației era de 75 la sută din salariul 

brut, dar fără a depăși 75 la sută din salariul mediu utilizat în economie. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

• Desființarea pensiilor speciale pentru primari, respinsă în masă în 

Camera Deputaților. A votat contra până și trimisul AUR în grevă 

parlamentară 

Desființarea pensiilor speciale pentru primari, respinsă în masă în Camera Deputaților. A 

votat contra până și trimisul AUR în grevă parlamentară 

Proiectul USR PLUS pentru eliminarea pensiilor speciale ale primarilor a primit aviz 

negativ marți, 21 septembrie, de la Comisia pentru Drepturile Omului din Camera 

Deputaților, după ce PSD, PNL, UDMR și minoritățile au votat împotriva proiectului. 

Conform deputatului Cătălin Teniță, singurii care au votat în favoarea proiectului au fost 

cei patru reprezentanți de la USR PLUS. 

„Eliminarea pensiilor speciale ale primarilor, proiect USRPLUS, aflat astazi la aviz Comisia 

pentru Drepturilor Omului. 4 voturi PENTRU. Toate de la USRPLUS (4 membri, toți 

prezenți). 

Restul voturilor (aproximativ 16, de la PSD, PNL, UDMR și minorități, reprezentantul AUR 

în grevă parlamentară): CONTRA. Aviz negativ, fără drept de apel. 

LE: Și da, e fix ca în "Ziua cârtiței". A mai fost proiectul acesta și în primăvară, apoi s-a 

întors la Senat, apoi voturile în comisie la CD au fost fix la fel, deși data trecută PNL și 

UDMR au explicat că a fost o neînțelegere”, a explicat deputatul USR PLUS Cătălin 

Teniță. 
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În urmă cu o lună, președintele PNL Ludovic Orban, a declarat că este de acord cu 

poziţia UDMR ca pensiile speciale pentru aleşii locali să nu fie desfiinţate. El spune că 

funcţia de parlamentar, pentru care au fost eliminate pensiile speciale, e diferită de cea 

de primar. 

"Sunt de acord, trebuie să găsim o soluţie. Primarii primesc indemnizaţia, doar atât. Ei nu 

beneficiază de sporul de vechime sau de alte instrumente prin care să se cuantifice 

efortul pe care îl depun pentru comunităţile locale. Se poate găsi o formă legală în care 

să se ia în considerare, pe de o parte, restricţiile la care sunt supuşi prin exercitarea 

funcţiei de primar sau de preşedinte al consiliului judeţean şi, pe de altă parte, să se ţină 

cont de regimul pe care l-au avut în materie de indemnizaţii, în care nu au beneficiat de 

alte venituri suplimentare", a declarat Ludovic Orban pe 31 august. 

(Sursa: ziare.com) 

 

• Normele metodologice pentru aplicarea Legii consumatorului 

vulnerabil, adoptate săptămâna viitoare. Anunțul Ralucăi Turcan 

Ministrul Muncii, Raluca Turcan, anunţă că săptămâna viitoare vor fi adoptate normele 

metodologice pentru aplicarea Legii consumatorului vulnerabil, care sprijină financiar 

persoanele şi familiile cu venituri mici pentru plata facturilor la gaze, electricitate sau alte 

surse de încălzire. 

Ministrul a făcut apel la primării să se implice în aşa fel încât actul normativ să poată fi 

aplicat. 

"Partea de sprijin pentru consumatorii vulnerabili este într-o etapă pe care puţini şi-ar fi 

imaginat-o la începutul anului şi spun lucrul acesta pentru că în secunda în care 

Guvernul şi-a asumat legea consumatorului vulnerabil, toată lumea întreba: dar ce vă 

trebuie legea consumatorului vulnerabil şi sigur nu o să găsiţi bani?”, a declarat Raluca 

Turcan, marţi după-amiază, în cadrul unei conferinţe de presă susţinute la Ploieşti. 

Turcan a făcut apel la primării să se implice pentru aplicarea actului normativ. 
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"Săptămâna viitoare vom ieşi cu normele metodologice şi chem şi fac un apel la toate 

autorităţile locale, în special primăriile, care sunt responsabile într-o proporţie 

covârşitoare de implementarea legii consumatorului vulnerabil, astfel încât în relaţia cu 

noi, Ministerul Muncii, care furnizăm bazele de date cu persoanele aflate în situaţii de 

vulnerabilitate să poată să strângă dosarele, să depună dosarele, să ia legătura cu 

furnizorii şi să se realizeze acea compensare pe facturi pentru cei care îndeplinesc 

criteriile pentru a beneficia de legea consumatorului vulnerabil”, a adăugat Raluca 

Turcan. 

(Sursa: ziare.com) 

 

• Guvernul urmează să aprobe majorarea numărului de posturi al 

Corpului de control al prim-ministrului 

Guvernul urmează să aprobe, în şedinţa de miercuri, printr-o hotărâre, majorarea 

numărului maxim de posturi al Corpului de control al prim-ministrului, precum şi o 

modificare a structurii organizatorice, scrie Agerpres. În nota de fundamentare a 

proiectului de act normativ se arată că modificarea vizează "creşterea numărului de 

posturi al Corpului de control al premierului de la 77 la 92, exclusiv demnitarul şi 

posturile aferente cabinetului acestuia, cu modificarea structurii organizatorice pentru a 

pune în practică prevederile OUG nr. 87/2020". 

Astfel, prin schimbarea structurii organizatorice se are în vedere: "înfiinţarea, în 

subordinea directă a conducătorului CCPM, a unei Direcţii generale de control, condusă 

de un director general, în subordinea cărora să-şi desfăşoare activitatea două direcţii de  

control (Direcţia de control al ministerelor şi Direcţia de control al agenţiilor 

guvernamentale), conduse fiecare de câte un director, ajutat de câte un director adjunct 

şi două servicii (Serviciul de control al companiilor de stat şi Serviciul de monitorizare şi 

coordonare metodologică), conduse fiecare de câte un şef de serviciu; înfiinţarea în 

subordinea directă a conducătorului CCPM, a unei Direcţii juridice şi de petiţii, condusă 

de un director, în subordinea căreia să-şi desfăşoare activitatea un Serviciu juridic şi un 

Serviciu de petiţii, ambele conduse de câte un şef de serviciu; înfiinţarea, în subordinea  
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directă a conducătorului CCPM, a unui Serviciu de suport administrativ şi documente 

clasificate, condus de un şef de serviciu, în subordinea căruia să se regăsească un 

compartiment de secretariat şi suport al personalului, un compartiment de suport 

logistic şi IT, un compartiment de documente clasificate şi analiza informaţiilor şi un 

compartiment de arhivă". 

În şedinţa de guvern, urmează să fie adoptat şi un proiect de hotărâre privind 

declanşarea procedurilor de expropriere a tuturor imobilelor proprietate privată care 

constituie coridorul de expropriere al lucrării de utilitate publică de interes naţional 

"Pasaj denivelat superior pe DN 21 km 105+500". Investiţia vizează amenajarea unui 

pasaj rutier în lungul DN 21, peste calea ferată Bucureşti - Constanţa şi peste intersecţia 

cu DN 3A. 

"Pentru prezentul proiect de hotărâre a Guvernului este necesară aprobarea sumei de 

606,59 mii lei necesară efectuării plăţii despăgubirilor imobilelor proprietate privată care 

urmează a fi supuse procedurii de expropriere, pentru un număr de 35 imobile, în 

suprafaţă totală de 194.709 mp, reprezentând teren cu sau fără investiţii", conform notei 

de fundamentare. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

• Nicușor Dan organizează miercuri o conferință despre proiectul 

trenului metropolitan 

Nicușor Dan a anunțat, printr-un mesaj publicat marți, pe Facebook, că va organiza o 

conferință de presă despre proiectul trenului metropolitan. Evenimentul va avea loc 

miercuri și va fi susținut de Asociația de Dezvoltare Intercomunitară pentru Transport 

Public București-Ilfov: 

”Mâine, la Primăria Capitalei, într-o conferință a Asociației de Dezvoltare Intercomunitară 

pentru Transport Public București – Ilfov, va fi prezentată public o primă informare 

despre proiectul trenului metropolitan. Vom discuta despre situația la zi, provocările 

realizării acestui obiectiv, investițiile și parteneriatele necesare, pregătirea proiectului și 

etapele de lucru”, este mesajul transmis de Nicușor Dan pe pagina de Facebook. 

(Sursa: G4media.ro)  
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• PSD și USR PLUS au votat cot la cot în Senat: Reducere de TVA pentru 

lemnul de foc, de la 1 noiembrie 

Senatorii PSD și cei ai USR PLUS au votat împreună, în Comisia de buget a Senatului, 

amendamentele social-democraților la legea care prevede reducerea taxei pe valoarea 

adăugată pentru lemnul de foc. 

Comisia de buget a Senatului a dezbătut marți, 21 septembrie, proiectul PSD privind 

reducerea TVA de la 19% la 5% pentru lemnul de foc. Impactul bugetar calculat pentru 

această măsură ar fi de 150 de milioane de lei, TVA care urmează să nu mai fie incasată. 

În cadrul dezbaterilor a fost supus la vot un amendament propus de PSD, privind 

aplicarea acestei măsuri de la data de 1 noiembrie 2021. Senatorii PNL s-au abținut, în 

vreme ce senatorii USR PLUS au votat „pentru”, alături de senatorii PSD. 

În final, propunerea legislativă a primit un raport favorabil, urmând să fie supusă votului 

în plenul Senatului. Senatul este, în acest caz, prima cameră sesizată. Decizia finală 

aparține Camerei Deputaților 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• Fonduri UE 2021-2022: Perioada de înscreri la finanțările de câte 

800.000-1,5 milioane Euro pentru construcții, echipamente, magazin 

online pentru firme de produse agricole. Ghid oficial 

Statul a anunțat, luni, oficial, perioada de înscrieri la Submăsura 4.2 din Programul 

Național de Dezvoltare Rurală (PNDR), prin care antreprenorii români pot obține fonduri 

europene de maximum 800.000-1,5 milioane de euro pe proiect, pentru construcții, 

achiziție de echipamente, magazin online, mașini și alte investiții în afacerile de 

procesare și marketing al produselor agricole. 

Depunerea cererilor de finanțare pentru Submăsura 4.2 se va face on-line, pe site-ul 

Agenției pentru Finanțarea Investițiilor Rurale (AFIR.ro), în perioada 8 octombrie 2021, 

ora 09:00 - 7 ianuarie 2022, ora 16:00.  
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Fondurile disponibile pentru submăsura 4.2 „Sprijin pentru investiții în procesarea/ 

marketingul produselor agricole” sunt de 182.777.722 Euro, a informat agenția din 

subordinea Ministerului Agriculturii. 

Acest buget este împărțit în 2 componente: 

Sprijin pentru investiții de modernizare în procesarea/ marketingul produselor agricole – 

143.611.067 Euro; 

Sprijin pentru investiții noi, extindere și modernizare în procesarea/ marketingul 

produselor agricole pentru plante proteaginoase – 39.166.655 Euro. 

Pragul minim de selecție al proiectelor este de 15 de puncte. 

Pragurile de calitate lunare pentru componenta „Sprijin pentru investiții de modernizare 

în procesarea/ marketingul produselor agricole” sunt: 

65 de puncte (08.10.2021 – 07.11.2021), 

50 de puncte (08.11.2021 – 07.12.2021), 

15 puncte (08.12.2021 – 07.01.2022). 

Pragurile de calitate lunare pentru componenta „Sprijin pentru investiții noi, extindere și 

modernizare în procesarea/ marketingul produselor agricole pentru plante 

proteaginoase” 

sunt: 

65 de puncte (08.10.2021 – 07.11.2021). 

45 de puncte (08.11.2021 – 07.12.2021), 

15 puncte (08.12.2021 – 07.01.2022). 

Vorbim despre procesarea și marketingul produselor agricole primare, cum sunt grâul, 

laptele, carnea, legumele (Lista completă a produselor acceptate este AICI). Pot fi, de 

exemplu, afaceri în morărit, produse lactate, depozitare de legume, procesare de carne 

etc. 
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Consultă Ghidul solicitantului (cu grila de punctaj) pe site-ul AFIR și la finalul acestui 

articol. 

Fonduri UE procesare produse agricole 2021: Câți bani se vor da 

Rata sprijinului public nerambursabil va fi de 50% din totalul cheltuielilor eligibile pentru 

IMM-uri și forme asociative și 40% pentru alte întreprinderi și nu va depăși: 

-    pentru microintreprinderi și  întreprinderi mici: 

800.000 Euro/ proiect pentru investițiile noi permise în cadrul fișei ; 

600.000 Euro/ proiect pentru celelalte investiții; 

- pentru întreprinderi mijlocii: 

1.200.000 euro/ proiect pentru investiile noi permise  în cadrul fișei; 

1.000.000 euro/ proiect pentru celelalte investiții 

-    pentru alte întreprinderi și forme asociative: 

1.500.000 euro pentru investiițiile noi permise în cadrul fișei; 

 1.200.000 euro pentru celelalte investiții 

Practic, antreprenorii trebuie să contribuie și ei cu minimum 50-60% din valoarea 

investițiilor eligibile plus cheltuielile ne-eligibile plus TVA (deductibil). 

Beneficiarii de grant care pentru cofinanțarea investiției vor accesa sprijinul prin 

intermediul creditelor de co-finanţare PNDR, vor fi selectați de către intermediarii 

financiari (bănci sau instituţii de credit selectate) în baza criteriilor economico-financiare 

cuprinse în condițiile de creditare proprii pentru asigurarea viabilității economice a 

proiectelor de investiții finanțate. 

Cine va putea lua fondurile UE: Condiții de eligibilitate 

Solicitantul trebuie să respecte următoarele: 

să desfășoare activități economice ca: persoană fizică autorizată / întreprindere 

individuală/ întreprindere familială/ persoană juridică română;  

să acţioneze în nume propriu; 
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să asigure surse financiare stabile și suficiente pe tot parcursul implementării proiectului. 

Fonduri europene 2021: Tipuri de investiții 

Înființarea, extinderea și/ sau modernizarea, dotarea unităților de procesare plante 

proteaginoase ca materie primă de bază, inclusiv investiții privind colectarea materiei 

prime, depozitarea materiei prime/ produselor finite, marketingul produselor (ex. 

etichetare, ambalare), precum și investiții pentru comercializarea produselor doar ca o 

componentă secundară a proiectului; 

Extinderea și/ sau modernizarea, dotarea unităților de procesare pentru alte produse 

decât plantele proteaginoase, inclusiv investiții privind colectarea materiei prime, 

depozitarea materiei prime/ produselor finite, marketingul produselor (ex. etichetare, 

ambalare), precum și investiții pentru comercializarea produselor, doar ca o componentă 

secundară a proiectului; 

Extinderea și/ sau modernizarea de rețele locale de colectare, recepție, depozitare, 

condiționare, sortare și capacități de ambalare, comercializare (componentă secundară); 

Îmbunătăţirea controlului intern al calităţii și conformarea cu noile standarde impuse de 

legislația europeană pentru prelucrarea și comercializarea produselor agro-alimentare; 

Producerea și utilizarea energiei din surse regenerabile (solară, eoliană, valorificarea 

energetică a biomasei, geotermală), a energiei produsă cu ajutorul pompelor de căldură, 

în cadrul unității în care se desfășoară o activitate eligibilă prin submăsură exclusiv 

pentru consumul propriu, doar ca o componentă secundară a proiectului; Îmbunătățirea 

eficienţei energetice a clădirilor în care se desfășoară o activitate eligibilă în cadrul 

submăsurii, doar ca o componentă secundară a proiectului. 

Fonduri nerambursabile 2021: Cheltuieli eligibile la submăsura 4.2-PNDR 

Banii europeni vor putea fi cheltuiți pentru o serie întreagă de investiții corporale și 

necorporale, cum ar fi: 

Construcţia și dotarea clădirilor unităților de procesare inclusiv pentru componentele de 

colectare, conditionare, depozitare  în cazul investițiilor noi și de extindere/modernizare 

Cheltuieli generate de investițiile pentru reducerea emisiilor gazelor cu efect de 

seră (GES) producerea de energie regenerabilă, eficiență energetică;  
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Branşamente şi racorduri la utilități, 

Sisteme de supraveghere video, 

Laboratoare, vestiare tip filtru pentru muncitori, biroul medicului veterinar, biroul 

maiștrilor, a șefului de secție, spațiu pentru servirea mesei etc.;   

Achiziţionarea, inclusiv în leasing,  de utilaje noi, instalaţii, echipamente şi mijloace de 

transport compacte, specializate în scopul colectării materiei prime și/sau comercializării 

produselor agro-alimentare. 

Vor putea fi cumpărate, de exemplu, autocisterne, autoizoterme, rulote și autorulote 

alimentare. 

Echipamente pentru etichetarea, ambalarea produselor, 

Magazin fizic și magazin on-line, rulote alimentare, automate alimentare. 

 Implementa unor sisteme de management a calităţii şi de siguranţă alimentară. 

Tehnologii (know‐how), patente şi licenţe pentru pregătirea implementării proiectului; 

Achiziţionarea de software necesar. 

Deschiderea unui site (pentru promovarea și comercializarea propriilor produse), 

designul etichetelor, creare de marcă înregistrată sau brand (în limita a max. 5% din 

valoarea eligibilă a proiectului, dar nu mai mult de  30.000 euro). 

În cazul solicitanților neplătitori de TVA sunt cheltuieli eligibile valorile TVA aferente 

cheltuielilor eligibile purtatoare de TVA. 

Ghidul solicitantului - Submăsura 4.2-PNDR, 2021. 

(Sursa: bugetul.ro) 

 

• Aproape 10.000 de candidaţi înscriși pentru admiterea la şcolile de 

poliţie 

Aproximativ 10.000 de candidați s-au înscris pentru examenul de admitere în 

cele două unități de învățământ preuniversitar ale Poliției Române: Școala de 
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Agenți de Poliție „Vasile Lascăr” din Câmpina și Școala de Agenți de Poliție „Septimiu 

Mureșan” din Cluj-Napoca, informează Poliția Română, marți, într-un comunicat. 

Astfel, conform sursei citate, pe cele 1.292 de posturi scoase la concurs în cadrul Școlii 

de Agenți de Poliție „Vasile Lascăr” din Câmpina s-au înscris 8.232 de candidați, iar pe 

cele 300 de posturi de la Școala de Agenți de Poliție „Septimiu Mureșan” din Cluj-

Napoca s-au înscris 1.524 de candidați. 

Potrivit IGPR, sesiunea de admitere cuprinde mai multe etape. Astfel, după încheierea 

perioadei de recrutare, sunt planificate evaluarea psihologică a candidaților, proba de 

evaluare a performanței fizice, susținerea probei de evaluare a cunoștințelor, iar la final 

examinarea medicală a candidaților rămași în concurs. 

Proba de evaluare a performanței fizice va fi susținută indiferent de unitatea de 

învățământ pentru care candidatul a optat, în centrele zonale de selecție, astfel: 

- Academia de Poliție „Alexandru Ioan Cuza” - pentru candidații din Municipiul București 

și județele: Argeș, Călărași, Constanța, Giurgiu, Ialomița, Ilfov, Teleorman, Tulcea; 

- Școala de Agenți de Poliție „Vasile Lascăr” Câmpina - pentru candidații din județele: 

Brașov, Brăila, Buzău, Covasna, Dâmbovița, Galați, Prahova, Vrancea; 

- Școala de Agenți de Poliție „Septimiu Mureșan” Cluj-Napoca - pentru candidații din 

județele: Alba, Bistrița-Năsăud, Cluj, Harghita, Hunedoara, Maramureș, Mureș, Sălaj, 

Sibiu; 

- Școala de Pregătire a Agenților Poliției de Frontieră „Avram Iancu” Oradea - pentru 

candidații din județele: Arad, Bihor, Caraș-Severin, Satu Mare, Timiș; 

- Școala Militară de Subofițeri Jandarmi „Grigore Alexandru Ghica” Drăgășani - pentru 

candidații din județele: Dolj, Gorj, Mehedinți, Olt, Vâlcea; 

- Școala Militară de Subofițeri Jandarmi „Petru Rareș” Fălticeni - pentru candidații din 

județele: Bacău, Botoșani, Iași, Neamț, Suceava, Vaslui.  
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Candidații care au promovat proba de evaluare a performanței fizice vor susține proba 

de evaluare a cunoștințelor, la data de 23 octombrie 2021, iar rezultatele obținute vor fi 

postate pe site-ul oficial al unității de învățământ pentru care optează, precizează IGPR. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

• Monitorul Preţurilor, realizat de Consiliul Concurenţei, analizează 

oferta a doar 5% din magazinele din Bucureşti. Acest proiect a fost 

lansat acum doi ani ca un instrument de comparaţie a preţurilor 

marilor reţele 

Monitorul Preţurilor, realizat de Consiliul Concurenţei, analizează oferta a doar 5% din 

magazinele din Bucureşti. Acest proiect a fost lansat acum doi ani ca un instrument de 

comparaţie a preţurilor marilor reţele 

Monitorul Preţurilor, un instrument de comparare a preţurilor la produse alimentare, 

lansat de Consiliul Concurenţei acum doi ani, include în analiză doar 5% din magazinele 

din Capitală. 

În Bucureşti sunt peste 850 de magazine moderne, dar Monitorul Preţurilor afişează 

preţurile pentru din maximum 50 de hipermarketuri şi supermarketuri, chiar şi în cazul 

unor articole cu volume foarte mari de vânzări, precum apa minerală, laptele sau sucul. 

Spre exemplu, când vine vorba de preţul pentru o sticlă de apă minerală Borsec 

(carbogazoasă), la 1,5 litri, în Monitorul Preţurilor nu apare nicio unitate a olandezo-

belgienilor de la Mega Image deşi ei au 60% din toate magazinele moderne din 

Capitală. Iar asta în contextul în care Borsec e cel mai vândut brand de apă minerală în 

volum, iar 1,5 litri e unul dintre cele mai consumate ambalaje. 

În aceste condiţii, întrebarea este cât de relevant este un instrument de comparare a 

preţurilor alimentelor dacă în analiză sunt incluse doar 5% dintre magazinele existente în 

Capitală, cea mai importantă piaţă? 

Investiţia în lansarea Monitorului Preţurilor s-a ridicat la 300.000 de euro, potrivit 

informaţiilor publicate de ZF în 2019.  

(Sursa: zf.ro) 
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• Valeriu Gheorghiță anunță că în curând începe administrarea dozei 3 

de vaccin anti-COVID la persoanele cu boli cronice, cele de peste 65 de 

ani și personalul medical / Programarea se va face prin platformă 

Coordonatorul campaniei naționale de vaccinare, Valeriu Gheorghiță, a anunțat, marți, 

într-o conferință de presă, că în curând începe administrarea dozei 3 de vaccin anti-

COVID la persoanele cu boli cronice, cele de peste 65 de ani și personalul medical. 

Gheorghiță a precizat că Agenția Europeană a Medicamentului urmează să ia o decizie 

în acest sens în 4 octombrie, însă, având în vedere evoluția epidemiei în România, 

autoritățile de la București doresc să devanseze acest termen. 

Ședința decisivă va avea loc în această săptămână. 

El a precizat ulterior că vaccinarea cu doza 3 ar putea începe chiar de săptămâna 

viitoare. 

A treia doză va fi făcută cu vaccin de la Pfizer sau Moderna, indiferent de tipul de vaccin 

făcut anterior. 

Doza 3 se va face la cel puțin 6 luni după încheierea primei scheme de vaccinare. 

Gheorghiță a precizat că pentru administrarea dozei 3 se dorește ca programarea să fie 

făcută prin platforma de vaccinare, care este în curs de optimizare. 

Valeriu Gheorghiță a precizat că există stoc suficient de vaccinuri pentru doza 3. 

El a menționat că, la nivel global, deja au fost administrate 21 de milioane de doze ca 

doza 3.  

(Sursa: G4media.ro) 
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• DNA anchetează achiziția de vaccinuri anti-COVID în România / 

Surse: Procurorii s-au sesizat din oficiu / Reacția coordonatorului 

campaniei de vaccinare 

DNA a anunțat marți că a fost înregistrat un dosar penal privind modalitatea de 

achiziționare a dozelor de vaccinuri anti-COVID19, de la declanșarea pandemiei și până 

în prezent. DNA nu menționează nimic concret, precizând doar că urmărirea penală se 

desfășoară cu privire la faptă (“in rem”), respectiv abuz în serviciu. Surse judiciare au 

declarat pentru HotNews.ro că procurorii s-au sesizat din oficiu în acest caz. 

DNA a solicitat Ministerului Sănătății documente și înscrisuri privind achiziția de 

vaccinuri COVID-19 pe data de 15 septembrie 

Vlad Voiculescu consideră "binevenită" ancheta DNA: Prin decizia lui Florin Cîțu, 

România a comandat irațional vaccinuri fără număr și a ajuns în situația de a vinde și 

dona mai multe vaccinuri decât orice țară din Europa 

România a folosit puțin peste jumătate din dozele de vaccin anti-COVID primite / Câte 

doze de vaccin au expirat, câte au fost donate și câte au fost vândute 

Anunțul Direcției Naționale Anticorupție: 

"Pe rolul DNA a fost înregistrat un dosar penal având ca obiect modalitatea de 

achiziționare a dozelor de vaccinuri anti-COVID19, de la declanșarea pandemiei până în 

prezent. 

Urmărirea penală se desfășoară cu privire la faptă (“in rem”), respectiv abuz în serviciu cu 

obținere de foloase necuvenite pentru sine sau pentru altul. 

Prin urmare, în acest moment, nicio persoană nu are calitatea de suspect sau inculpat. 

Această etapă nu are caracterul formulării unor acuzații împotriva unei/unor persoane, ci 

are doar semnificația instituirii cadrului procesual care permite strângerea de probe 

necesare pentru a evalua dacă s-a produs ori dacă nu s-a produs vreo faptă ce ar intra 

sub incidență penală". 
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Reacția coordonatorului campaniei de vaccinare 

Întrebat, marți, în conferința de presă, despre dosarul deschis de DNA, coordonatorul 

campaniei de vaccinare, Valeriu Gheorghiță a răspuns: 

"Am văzut astăzi în spațiul public acest tip de informație, dar nu am date suplimentare. 

Cert este că din ceea ce eu știu, modalitatea de achiziție la nivelul tuturor țărilor 

europene se supune aceleiași proceduri, întocmită și elaborată de Comisia Europeană." 

Care este procedura de achiziție a vaccinului anti-COVID 

Vaccinul anti-COVID este achiziționat de către guvern în baza contractelor încheiate cu 

companiile farmaceutice de Comisia Europeană, cantitatea fiind alocată în baza cererilor 

fiecărui stat membru. 

Care este procedura stabilită de Comisia Europeană: 

Statele membre indică, în primele etape ale procesului de negociere cu o companie, 

dacă sunt interesate de un anumit vaccin și ce cantitate ar dori să cumpere. 

De îndată ce se încheie contractul, vaccinurile sunt alocate în conformitate cu o cheie de 

distribuire, în funcție de mărimea populației. Prin urmare, statele membre primesc 

vaccinuri în aceleași condiții – în mod proporțional și la același preț. 

Cantitățile de vaccinuri distribuite statelor membre pot fi ajustate în funcție de nevoile 

acestora. De exemplu, un stat membru poate decide să nu achiziționeze doze 

suplimentare de vaccin în cadrul opțiunilor negociate; în acest caz, alte state membre 

pot prelua opțiunile respective și pot cumpăra mai multe doze din vaccinul respectiv. 

Cîțu: România a comandat 120 de milioane de doze de vaccin anti-COVID pentru mai 

mulți ani 

În 14 iulie, premierul Florin Cîțu declara că România a comandat 120 de milioane de 

doze de vaccin anti-COVID, în baza unei strategii asumate la nivelul Uniuni Europene 

care permite, în funcţie de situaţie, şi revânzarea sau donarea lor. 

"Nu le-am cumpărat. Sunt comandă. (...) Strategia de a cumpăra vaccin este asumată la 

nivelul întregii Uniuni Europene. Toată lumea are aceeaşi strategie (...), toate ţările merg 

pe aceeaşi direcţie.  



CNSLR Fratia |  Revista Presei 22 septembrie 2021 23 

 

Strategia a fost iniţial făcută de Comisia Europeană, luând în calcul şi acest sistem de 

revânzare al vaccinului sau donaţii pentru alte ţări (...). 

Deci, este o strategie în care noi am luat parte. Dacă nu participam la această strategie, 

poate că n-am fi avut vaccin la fel de repede", afirma Cîţu, întrebat de ce a fost nevoie ca 

România să cumpere 120 de milioane de doze de vaccin anti-COVID şi cât vor costa ele. 

El mai spunea vaccinurile comandate sunt pentru mai mulţi ani, iar preţul total al dozelor 

va fi cunoscut atunci când România va trebui să le achite. 

"Vom vedea care este factura finală atunci când le vom plăti. Multe dintre ele le-am 

vândut, preţul a mai scăzut la unele dintre ele. Deci, nu există un cost fix la început. În 

primul rând, se face comanda şi apoi avem şi factura", mai spunea Cîţu. 

România a primit până acum 18.522.449 de doze de vaccin împotriva COVID-19, din 

care a folosit puțin peste jumătate, fiind vaccinați mai puțin de 5,4 milioane de români. 

Coordonatorul campaniei de vaccinare împotriva COVID-19, Valeriu Gheorghiţă, a 

anunţat marţi că alte aproximativ 2,5 milioane de doze de vaccin vor fi livrate în 

România în septembrie, respectiv peste 1,9 milioane de doze Pfizer şi aproape 500.000 

de doze de la compania Johnson &Johnson. 

Au fost donate aproape 2,1 milioane de doze și vândute alte peste 2,2 milioane de doze, 

în timp ce aproape 750.000 de doze de vaccin au expirat, conform datelor transmise de 

către autorități la solicitarea HotNews.ro. 

România a administrat până acum 9.955.326 de doze, iar de la debutul campaniei de 

vaccinare anti-COVID, în 27 decembrie 2020, au fost vaccinați 5.384.683 de români. 

Câte doze de vaccin anti-COVID au expirat 

Conform datelor transmise de către Ministerul Sănătății la solicitarea HotNews.ro, au 

expirat 748.390 de doze de vaccin AstraZeneca (termenul dat de producător este de 6 

luni). 

De asemenea, 173.360 de doze de vaccin AstraZeneca și 4.720 de doze de vaccin 

Moderna au termen de valabilitate 31 octombrie. 
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Câte doze de vaccin a donat România 

România a donat 2.098.820 de doze de vaccin anti-COVID, cele mai multe pentru 

Republica Moldova. 

Situația este următoarea: 

27.03.2021 - pentru Republica Moldova, 50.400 de doze de vaccin AstraZeneca 

16.04.2021 - pentru Republica Moldova, 132.000 de doze de vaccin AstraZeneca 

07.05.2021 - pentru Republica Moldova, 100.800 de doze de vaccin AstraZeneca 

09.06.2021 - pentru Republica Moldova, 100.800 de doze de vaccin AstraZeneca 

19.06.2021 - pentru Serbia, 50.400 de doze de vaccin AstraZeneca 

16.07.2021 - pentru Ucraina, 100.800 de doze de vaccin AstraZeneca 

23.07.2021 - pentru Republica Moldova, 100.620 de doze de vaccin Pfizer 

09.08.2021 - pentru Tunisia, 188.000 de doze de vaccin AstraZeneca 

10.08.2021 - pentru Egipt, 525.000 de doze de vaccin AstraZeneca 

24.08.2021 - pentru Vietnam, 300.000 de doze de vaccin AstraZeneca 

9/7/2021 - pentru Coreea de Sud, 450.000 de doze de vaccin Moderna 

Câte doze de vaccin a vândut România 

România a vândut 2.223.000 de doze de vaccin: 

2.07.2021 - 1.170.000 de doze de vaccin Pfizer către Danemarca 

9.07.2021 - 1.053.000 de doze de vaccin către Coreea de Sud 

Autoritățile anunțau că se fac demersuri între statul român și alte state pentru vânzarea 

de vaccinuri, în continuare. 

(Sursa: hotnews.ro)  
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• CE a semnat un contract de achiziție pentru un medicament cu 

anticorpi monoclonali pentru pacienții cu COVID-19 dezvoltat de 

compania Eli Lilly 

Comisia Europeană anunță că a semnat un contract cadru de achiziții cu compania 

farmaceutică Eli Lilly pentru furnizarea unui tratament cu anticorpi monoclonali pentru 

pacienții cu COVID-19. 

Medicamentul este în curs de revizuire continuă de către Agenția Europeană pentru 

Medicamente. 

Conform Comisiei Europene, 18 state membre s-au înscris la achiziția comună pentru a 

cumpăra până la 220.000 de tratamente. 

Tratamentul produs de compania Eli Lilly este o combinaţie a doi anticorpi monoclonali 

(bamlanivimab şi etesevimab) pentru tratarea pacienţilor COVID-19 care nu au nevoie 

de oxigen, dar sunt în grupul de risc de a dezvolta forme severe ale bolii. 

Anticorpii monoclonali sunt proteine concepute în laborator care imită abilitatea 

sistemului imunitar de a lupta cu coronavirusul. Ei se lipesc de proteina spike şi 

blochează astfel capacitatea virusului de a se ataşa de celulele umane. 

"Peste 73% din populaţia adultă a UE este în prezent vaccinată complet, iar această rată 

este încă în creştere. Însă vaccinurile nu pot fi singurul nostru răspuns în faţa COVID-19. 

Oamenii continuă să se infecteze şi să se îmbolnăvească. Va trebui să ne continuăm 

eforturile de a preveni îmbolnăvirile prin vaccinare şi în acelaşi timp să ne asigurăm că le 

putem trata cu soluţii terapeutice. 

Prin acordul de azi, încheiem cea de-a treia achiziţie şi ne respectăm angajamentul în 

temeiul Strategiei Terapeutice a UE privind facilitarea accesului la medicamente de 

ultimă generaţie pentru pacienţii COVID-19", a declarat comisarul european pentru 

sănătate Stella Kyriakides. 

Terapii realizate cu o clasă de medicamente numite anticorpi monoclonali, care imită 

proteinele sistemului imunitar ce apar în mod natural, sunt dezvoltate atât de Eli Lilly, cât 

și de Regeneron şi de GlaxoSmithKline cu partenera Vir.  
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AstraZeneca este însă prima companie care a publicat date pozitive ale unui studiu clinic 

privind prevenirea Covid-19 cu ajutorul terapiei cu anticorpi. 

Compania a anunţat vineri că 75% dintre participanţii la studiul clinic pentru această 

terapie, cu două tipuri de anticorpi descoperiţi de Vanderbilt University Medical Center, 

aveau boli cronice, inclusiv o reacţie imunitară scăzută la vaccinuri. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

• Tinerii și munca: doar 2,5% din elevii şi studenţii români lucrează, 

față de media europeană de 18% 

Doar 2,5% din numărul total al studenţilor şi elevilor români muncesc în timpul studiilor, 

în timp ce media europeană a elevilor şi studenţilor care au un loc de muncă în timpul 

studiilor este de 18%, potrivit unui studiu prezentat marţi de preşedintele Federaţiei 

Industriei Hoteliere din România (FIHR), Călin Ile. 

El a făcut cunoscute rezultatele studiului în contextul crizei de angajaţi care afectează 

industria HoReCa. 

Deficitul vine în condițiile în care angajatorii pot beneficia de un stimulent financiar 

lunar, in valoare de 250 lei, pentru fiecare elev si student incadrat in munca pe perioada 

vacanțelor. Astfel, angajarea elevilor si studentilor se poate realiza pe perioada 

vacantelor, iar stimulentul financiar se poate acorda pentru o perioada de maximum 60 

de zile lucratoare intr-un an calendaristic, pentru fiecare elev si student pentru care s-a 

incheiat contract individual de munca. Diferenta dintre stimulentul lunar acordat si 

salariul realizat se suporta de catre angajator din fonduri proprii. 

„Am făcut cunoştinţă cu nişte tineri elevi care doresc să facă o conferinţă pe tema 

ospitalităţii şi pe care vrem să-i sprijinim. Şi acesta poate fi un răspuns (la criza forţei de 

muncă din HoReCa, n.r.), pentru că în România doar 2,5% din studenţi şi elevi lucrează, 

pe când media europeană e undeva la 18%, ca să nu spun de o ţară precum Olanda, 

care se apropie de 50% din studenţi şi elevi care, în timpul studiilor, practică un job”, a 

afirmat Călin Ile, în cadrul Conferinţei Naţionale a Industriei Ospitalităţii, potrivit 

Agerpres.  
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Liderul FIHR a menţionat că antreprenorii din HoReCa trebuie să susţină importul de 

forţă de muncă din afara ţării. 

„E clar că pentru fiecare operator problema forţei de muncă e astăzi cea mai gravă 

problemă cu care se confruntă după un an şi jumătate de încercări de a ţine oamenii (…). 

Trebuie să ne batem pentru susţinerea importului forţei de muncă, pentru că e un mix 

de soluţii, care, puse cap la cap, s-ar putea să ne atenueze şi nu să ne vindece această 

mare problemă cu care ne confruntăm”, a precizat Călin Ile. 

Preşedintele Federaţiei Industriei Hoteliere din România a apreciat că singurul scenariu 

prin care angajatorii din HoReCa pot majora salariile în domeniu ar fi un program de 

facilităţi fiscale pentru domeniu. 

„Lucrăm şi cu străini, lucrăm şi cu români, lucrăm şi cu repatriaţi, lucrăm şi cu tineri, şi cu 

vârstnici, cu oricine îşi doreşte să lucreze în această industrie. Dar, e un mare ‘dar!’ aici, 

cât de atractivi suntem pentru ei din punct de vedere financiar, al salariilor, în condiţiile 

în care suntem o industrie în suferinţă. (…) Noi credem că fără o formă de facilităţi fiscale 

pe această industrie pentru o perioadă de timp, va fi aproape imposibil să devenim mai 

atractivi, în condiţiile în care presiunea pe energie este cum este, pe food cost este cum 

este, şi tot ce înseamnă administrarea business-ului nostru devine mai grea, inclusiv 

presiunea pe personal. Şi atunci de unde să alocăm resurse suplimentare ca să creştem 

şi mai mult (salariile, n.r.)? Răspunsul nostru firesc a fost că dacă statul ne-ar ajuta o 

perioadă de timp, atunci am găsi acele resurse”, a adăugat Călin Ile. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• România are doar 13% pondere a femeilor în boardurile firmelor, faţă 

de 38% în Italia sau Germania. În 2020, circa 13% dintre funcţiile de 

conducere din România erau ocupate de femei, a cincea cea mai mică 

pondere dintre statele membre ale Uniunii Europene. Media 

europeană a fost de aproape 30% 

 România are doar 13% pondere a femeilor în boardurile firmelor, faţă de 38% în Italia 

sau Germania.  
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În 2020, circa 13% dintre funcţiile de conducere din România erau ocupate de femei, a 

cincea cea mai mică pondere dintre statele membre ale Uniunii Europene. Media 

europeană a fost de aproape 30% 

Anul trecut, ponderea femeilor în funcţii de conducere în companiile locale a fost de 

aproape 13%, a cincea cea mai mică valoare dintre statele membre ale Uniunii Europene, 

conform datelor de la Eurostat, Oficiul European Statistică.  

Statistica Eurostat a luat în considerarea ponderea femeilor în rândul membrilor 

consiliilor de administraţie ale celor mai mari companii cotate la Bursă din România şi de 

la nivelul Uniunii Europene. 

(Sursa: zf.ro) 

 

• Preşedintele Klaus Iohannis, discurs în plenul Adunării Generale a 

ONU: Provocările globale necesită soluții comune 

Preşedintele României și ministrul Afacerilor Externe, Bogdan Aurescu, participă la a 76-a 

sesiune a Adunării Generale a Organizaţiei Naţiunilor Unite, care se desfăşoară la New 

York. 

Tema Adunării este "Construirea rezilienţei prin speranţă vizând recuperarea după 

pandemia de COVID-19, reconstrucţia durabilă, răspunsul la nevoile planetei, 

respectarea drepturilor omului şi revitalizarea Organizaţiei Naţiunilor Unite". 

Preşedintele Klaus Iohannis a susținut un discurs în plenul Adunării Generale a ONU: 

"Provocările globale necesită soluții comune, solidaritate și cooperare. România crede cu 

tărie că valorile democratice și o ordine internațională bazată pe reguli, având ONU la 

bază, sunt fundamentale pentru construirea unui viitor mai sigur și mai bun. Este 

esențial un multilateralism eficient și echitabil, de care să beneficieze în mod direct 

cetățenii noștri. 

Pandemia ne-a arătat, totodată, că trebuie să găsim modalități de a reconstrui mai bine 

și mai ecologic.  
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Trebuie să ne reangajăm în procesul dezvoltării unor economii durabile, precum și a 

unor societăți reziliente, corecte și incluzive, în care „nimeni nu este lăsat în urmă". Într-

adevăr, ar trebui să se acorde o atenție deosebită nevoilor speciale ale celor vulnerabili. 

Pentru a fi eficienți în atingerea acestui scop, este necesară solidaritatea în acțiune. 

De asemenea, avem nevoie de o abordare integrată și inovatoare pentru a răspunde 

simultan la o gamă largă de provocări interdependente, precum sănătatea, schimbările 

demografice, migrația, resursele limitate, schimbările climatice și pierderea 

biodiversității, sărăcia extremă și foametea." 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

• Comisia Europeană monitorizează îndeaproape situaţia minorității 

românești din Serbia / Comisarul european pentru Vecinătate și 

Extindere răspunde unei solicitări transmise de europarlamentarul 

Eugen Tomac 

Tratamentul aplicat de autorități persoanelor aparţinând minorităţii româneşti şi tuturor 

celorlalte minorităţi naţionale care trăiesc în Serbia se află sub monitorizarea Comisiei 

Europene, declară comisarul european pentru Vecinătate şi Extindere, Oliver Varhelyi 

într-un răspuns transmis europarlamentarului Eugen Tomac, anunță Agerpres. 

În special în cadrul capitolului de negociere 23 „Sistemul judiciar şi drepturile 

fundamentale”, Serbia are obligaţia de a pune în aplicare atât cadrul său juridic privind 

drepturile persoanelor care aparţin minorităţilor, cât şi „planul de acţiune pentru 

exercitarea drepturilor minorităţilor naţionale”, în toate elementele sale, ceea ce va 

contribui la punerea în aplicare efectivă şi uniformă pe întregul său teritoriu a 

recomandărilor Comitetului consultativ al Convenţiei-cadru a Consiliului Europei pentru 

protecţia minorităţilor naţionale, detaliază comisarul în răspunsul său în numele Comisiei 

Europene la o întrebare cu solicitare de răspuns scris adresată de eurodeputatul Eugen 

Tomac (PPE). 

Un accent deosebit este pus pe educaţie, utilizarea limbilor minorităţilor, accesul la 

mass-media şi la servicii religioase în limbile minorităţilor, precum şi pe o 

reprezentare adecvată în administraţia publică.  
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”Comisia va continua să monitorizeze evoluţiile din acest domeniu şi să raporteze cu 

privire la acestea, precum şi să poarte un dialog în materie de politici cu autorităţile 

sârbe. De asemenea, Comisia a furnizat Serbiei asistenţă financiară din partea UE pentru 

a îmbunătăţi felul în care sunt tratate persoanele care aparţin minorităţilor naţionale, 

inclusiv în domeniul educaţiei”, dă asigurări oficialul europen în răspunsul publicat la 13 

septembrie pe site-ul Parlamentului European. 

Eurodeputatul Eugen Tomac a adresat Comisiei Europene, în luna iulie, o întrebare 

legată de respectarea drepturilor persoanelor aparţinând minorităţilor naţionale în 

Serbia, în urma unei analize detaliate, realizată împreună cu societatea civilă şi Consiliile 

naţionale ale etnicilor români din Serbia, care constată că minoritatea românească din 

această ţară este în continuare profund discriminată, fiindu-i refuzat dreptul la şcoală, 

Biserică şi presă în limba română, fapt considerat inacceptabil într-un stat care are 

pretenţia de a adera la Uniunea Europeană. 

Aspectele prezentate în întrebare se referă la: 

dihotomia vlah – român, nejustificată nici social nici istoric, creată artificial de statul sârb, 

duce la discrepanţe considerabile şi la nerespectarea drepturilor etnicilor români din 

Voivodina şi din Valea Timocului; 

Biserica Ortodoxă Română din Serbia nu este recunoscută drept biserică tradiţională şi, 

de aceea, nu beneficiază de rambursarea TVA-ului din partea statului sârb, precum 

celelalte biserici tradiţionale; 

În Valea Timocului, etnicii români nu îşi au confesiunea recunoscută de stat şi nu au 

dreptul de a construi biserici şi de a participa la servicii religioase în limba română; 

Dincolo de Voivodina, serviciile de radiodifuziune publică în limba română sunt extrem 

de limitate; 

Accesul la educaţie şi la servicii religioase în limba română este limitat; 

Etnicii români învaţă limba română la şcoală doar în mod opţional, ceea ce duce la 

slăbirea identităţii minorităţii naţionale. 
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Ca urmare, eurodeputatul a întrebat ”Cum intenţionează Comisia să soluţioneze aceste 

probleme, să susţină şi să condiţioneze Serbia pentru o mai bună implementare a 

capitolelor 23 şi 24 din acquis-ul comunitar, astfel încât respectarea drepturilor 

persoanelor aparţinând minorităţilor naţionale să fie o realitate aliniată standardelor 

europene şi internaţionale?”. 

”Răspunsul Comisiei Europene la interpelarea mea este încurajator, dar nu suficient. În 

calitate de membru al delegaţiei UE-Serbia voi solicita în mod constant să îmi fie 

prezentat stadiul negocierilor la capitolul „Sistemul judiciar şi drepturile fundamentale”, 

precum şi evoluţia implementării planului de acţiune pentru exercitarea drepturilor 

minorităţilor naţionale. România este ţara mamă a tuturor românilor şi avem obligaţia să 

utilizăm toate instrumentele democratice pentru a ne apăra conaţionalii”, a reacţionat 

europarlamentarul marţi pe pagina sa de Facebook. 

Serbia trebuie să fie parte a UE, dar pentru asta este esenţial să aibă un comportament 

de stat european şi să acorde aceleaşi drepturi pe care şi ţara noastră le oferă minorităţii 

sârbe, a mai scris eurodeputatul. 

(Sursa: G4media.ro) 

 

• Nivelul poluanţilor atmosferici este prea ridicat în Europa, 

avertizează Agenţia Europeană de Mediu 

Mulţi cetăţeni ai Uniunii Europene inspiră zilnic un nivel inacceptabil de ridicat de 

poluanţi atmosferici, potrivit noilor date publicate marţi de Agenţia Europeană de 

Mediu, scrie Agerpres. 

 

Studiul se bazează pe datele oficiale din 2019 şi datele provizorii din 2020 provenite de 

la 4.500 de staţii de monitorizare din 40 de ţări. Cele mai multe ţări au depăşit limitele 

legale pentru cel puţin un poluant cheie al aerului, afirmă Agenţia Europeană de Mediu 

(AEM). 

Datele provizorii din 2020 au arătat o creştere a calităţii aerului în toată Europa. AEM a 

atribuit acest lucru restricţiilor de circulaţie provocate de pandemia de Covid-19, dar şi 

condiţiilor meteo favorabile şi reducerii emisiilor.  

https://www.agerpres.ro/planeta/2021/09/21/nivelul-poluantilor-atmosferici-este-prea-ridicat-in-europa-avertizeaza-agentia-europeana-de-mediu--783026
https://www.eea.europa.eu/ro/highlights/ameliorarea-semnificativa-a-calitatii-aerului
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Însă acestea nu au redus în totalitate riscurile provocate de particulele fine (PM2,5) şi 

ozonul de la nivelul solului, ambele putând ameninţa sănătatea oamenilor. Riscurile sunt 

mai ridicate în marile oraşe din cauza emisiilor provenite de la traficul rutier, care au un 

procent ridicat de oxid de azot. 

 

Cele mai ridicate concentraţii de particule fine se găsesc în centrul şi estul Europei, 

ambele fiind mai predispuse să folosească combustibili solizi pentru încălzirea 

locuinţelor şi în industrie. Concentraţiile de ozon sunt deosebit de mari în sudul 

continentului. 

 

Agenţia Europeană de Mediu afirmă că poluarea aerului reprezintă cel mai mare pericol 

de mediu pentru sănătatea oamenilor în Europa, provocând probleme de sănătate 

pulmonară şi circulatorie care pot duce la moarte prematură în unele cazuri. Conform 

estimărilor, peste 400.000 de persoane mor anual în întreaga Europă din cauza 

problemelor legate de aceşti poluanţi. 

UE a stabilit limite pentru 13 poluanţi atmosferici. Organizaţia Mondială a Sănătăţii 

(OMS) - care urmează să-şi prezinte miercuri liniile directoare actualizate - aplică 

standarde mult mai stricte. 

 

(Sursa: Agerpres)  

https://www.hotnews.ro/stiri-mediu-22783566-raport-aem-peste-480-000-decese-premature-cauzate-poluarea-aerului.htm

